
 

 

 
 
 
 
 
 

20. marts 2017 

Referat af møde i projektgruppen vedr. ”Acceptable niveauer” d.d. 

Mødet blev holdt i: Know 
 
 
Til stede: Sørne Kolind Hvid, Niels Petersen, Hans Spelling Østergaard og 

Carl Åge Pedersen 
 
Afbud: Leif Knudsen 
 
Referent: Carl Åge Pedersen 
 
 
Dagsorden: 
1. Baggrund for mødet. 
2. Udkommet af mødet 
3. Forudsætninger for det videre arbejde 
4. Størrelsen af kravet til bevoksning 
5. Acceptabelt kvælstofniveau 
6. Excel prototypen, som skal udarbejdes i sidste halvdel af projektperioden 
7. Workshoppen 
8. Eventuelt 
 
 
Ad 1  
Selv om der er en række andre forhold, som der mangler stillingtagen til, var der på mødet 
enighed om at koncentrere arbejdet om at opstille relationer mellem  

a) den nuværende regulerings kvælstofnormer (-kvoter) og kvælstofover-
skuddet på de enkelte bedrifter.  

b) bedrifternes kvælstofoverskud 
som vil give samme kvælstofudvaskning i kg/ha. 
 

 
Sammenhænge som i retning af figur 1. Det skal besluttes, hvor mange bedriftstyper, der 
skal være kurver for, og hvorvidt der skal korrigeres for andre forhold end bedriftstyper og 
jordtyper. Herunder husdyrgødningstyper, halmnedmuldning o.m.a.! 

Til mødedeltagerne 
  



 

  2 / 3 

 
Figur 1 Løs principskitse for sammenhæng mellem husdyrhold og kvælstofoverskud på be-
driften. 

 
 
Samt en model for, hvorledes krav til bevoksningsandel kan erstatte de nuværende regler 
om efterafgrøder. 
 
 
Ad 2  
Der var opbakning til, at der arbejdes videre med at beskrive oplæg til besvarelsen af de 
to faglige hovedopgaver beskrevet under punkt 1, bl.a. ved at udarbejde et fagligt oplæg 
til en workshop, hvortil inviteres (få) eksterne ressourcepersoner. 
 
Ad 3. 
Arbejdet skal alene vedrøre de ting, som har indflydelse på kvælstofudvaskningen fra rod-
zonen, og give et bud på, hvordan de alternative reguleringsmetoder skal indrettes, så de 
resulterer i samme udvaskning (på grupper af bedrifter, og i sidste ende på landsplan). 
 
Ad 4. Størrelsen af kravet til bevoksning 
Der opsamles pt. stor viden om med hvor stor sikkerhed, satellitterne kan bestemme 
kvælstofoptaget i afgrøderne. Denne viden skal analyseres med hensyn til at kunne be-
skrive effekten af de nuværende regler. 
Derudfra kan opstilles relationer mellem effekten af de nuværende efterafgrøderegler, 
som vil kunne anvendes til at opstille krav til bevoksning, som svarer til forskellige krav til 
efterafgrøder.  
Det skal undersøges, om der er tilstrækkelig viden til stede på bedrifterne til at beregne 
den forventede optagelse i forskellige situationer. 
Der skal derudover opstilles forslag til, hvilket krav til afgrødernes kvælstofoptagelse i ef-
terårsperioden, der skal stilles til de enkelte bedrifter.  
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1. Skal de være afhængige af den beregnede potentielle kvælstoffrigivelse fra 
jorden, og dermed den mængde, der er til rådighed for afgrøderne i perio-
den.? 

2. Skal kravet være afhængigt af den mængde kvælstof, der teoretisk set er 
til rådighed for afgrøden, og skal kravet falde bort, hvis sidstnævnte er un-
der et vist niveau? 

3. Skal der alternativt opstilles et kulstofregnskab for bedriften og et deraf af-
ledt kvælstofregnskab, der kan bruges i den nævnte sammenhæng, og i 
virkeligheden også som et grundlag for at korrigere bedriftens kvælstofba-
lance for beholdningsforskydninger i jorden? 

 
Ad 5. Acceptabelt kvælstofoverskud 
De relationstabeller eller –figurer, der er illustreret under punkt 1 kan i princippet opstillet 
på mindst 2 forskellige måder: 

1. Ud fra eksempelberegninger, som det skete i sektorbestyrelsens udvalg i 2015 -
16. 

2. Ud fra en teoretisk viden om kvælstofnormer, jord- og udbyttekorrektioner osv. 
 

Dertil kommer, at det er nødvendigt med en mere kvalificeret angivelse af kvælstoffikse-
ringen end den, der anvendes i det nuværende ”Grønne regnskabsprogram”. 
 
Der skal søges inspiration på en workshop med deltagelse af specialister, som arbejde 
med emnet i andre sammenhænge. Jf. punkt 7. 
 
Ad 6. Excel prototypen, som skal udarbejdes i sidste halvdel af projektperioden 
Dette emne blev ikke nærmere behandlet på mødet ud over, at det blev nævnt, at det er 
ønskeligt, at Mark Online under alle omstændigheder bliver bygget med en beregning af 
bedriftens kvælstofoverskud, hvilket i øvrigt med fordel vil kunne ske parallelt med udvi-
delsen med en fosforbalance. 
 
Ad 7. Workshoppen 
Carl Åge Pedersen vil udarbejde et udkast til et program for en workshop, hvortil inviteres 
følgende eksterne ressourcepersoner: 
• Professor Lars Stoumann Jensen (KU) 
• Professor Jørgen Olesen (AU) 
• Seniorforsker Gitte Blicher Mathiassen, DCE 
• Chefkonsulent Nikolaj Ludvigsen, LF 
Derudover skal projektgruppen naturligvis deltage. 
 
Udkastet bliver sendt rundt til kommentering i projektgruppen, inden mødet fastlægges, 
og de eksterne inviteres. 
 

Ad 8. Eventuelt 

9. Intet. Eventuelt 
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